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Zápis ze 147. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 10. října 2022 od 13.00 hod. dle dohody na předchozím jednání online via aplikaci 
Webex. 

Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. (předseda), Matěj Bajgar, Dphil., 

RNDr. Miloslav Frýzek, prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., prof. RNDr. Ing. František Kocourek, 

CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., DrSc., prof. RNDr. Tomáš 

Polívka, Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc.,., prof. Ing. Bohumír Strnadel, DrSc., , Ing. Karel 

Vejražka, Ph.D., PhDr. RNDr. Hana Voňková, Ph.D., Ph.D., Mgr. Ing. Kateřina Miholová, Ph.D. 

(tajemnice KHV), Mgr. Markéta Avakian (host), Ing. Miroslav Rychtařík (host),  

Komise byla usnášeníschopná. 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 

rozesílány průběžně e-mailem.  

Projednávané body: 

1) Zahájení, schválení návrhu programu, schválení zápisu ze 146. jednání KHV 

2) Informace z 382. zasedání Rady      [členové Rady ] 

3) Hodnocení účelové podpory    [T. Polívka, M. Bajgar, F. Kocourek] 

a) Aktualizace koncepce VaVaI MZV 

b) Program na podporu zdravotnického aplikovaného výzkumu 2024-30 MZd 

c) Program na podporu aplikovaného výzkumu Ministerstva zemědělství na období 

2024-2032, ZEMĚ II 

4) Implementace Metodiky 2017+    [Š. Jurajda, T. Polívka, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Výstupy z hodnocení v Modulu 1 a 2 v 5. kole hodnocení 

c) Rozpad DKRVO na organizační jednotky (např. fakulty) 

d) Personální složení KHV a OP 

e) Aktualizace korelace škálování a financování VO 

f) PS k Modulu 1 (AVU, ČKR, RVŠ) 

g) Doplnění Modulu 2 

h) Oborová portfolia VO 

i) Konference Implementace M17+ ve spolupráci s RVŠ 

5) Agreement on Reforming Research Assessment   [Š. Jurajda, T. Polívka] 

6) IS VaVaI         [ M. Rychtařík] 

7) Různé 

8) Závěr  
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Ad 1) Jednání zahájil prof. Polívka. KHV schválila zápis z předchozího jednání i program dnešního 

jednání, včetně informace, že další setkání dne 7. 11. 2022 od 13 h se bude konat prezenčně 

na CERGE-EI. 

Ad 2) Prof. Polívka informoval o personální obměně RVVI, přičemž místopředsedy byli zvoleni 

prof. Homola a prof. Polívka. Volba prvního místopředsedy byla odložena. Byly schváleny výstupy 

z M2 – veškeré výstupy jsou nyní na webu. Bylo schváleno stanovisko Rady k „Aktualizované 

koncepci výzkumu, vývoje a inovací Ministerstva životního prostředí na léta 2016 až 2035 

s výhledem do roku 2050“ vč. vyjádření KHV. Dále prof. Polívka informoval o skutečnosti, že dosud 

nebyli zvoleni zpravodajové, jejichž volba je odložena na další zasedání. 

Ad 3a) Prof. Polívka informoval o aktualizované koncepci VaVaI Ministerstva zahraničních věcí. 

Na základě připomínek prof. Janouška byl připraven návrh vyjádření KHV, který by měl být 

předložen na Radě. KHV vyjádření schválila a doporučuje Koncepci schválit ve smyslu připomínek. 

Ad 3b) Prof. Polívka poděkoval za zpracování doc. Machanovi a dr. Bajgarovi po procesní stránce, 

prof. Sykovi a prof. Ševčíkovi po odborné stránce. KHV schválila vyjádření a doporučuje program 

schválit ve smyslu připomínek. 

Ad 3c) Prof. Polívka informoval o genezi materiálu. Prof. Vejražka, doc. Machan a dr. Bajgar byli 

požádáni o vyjádření. Tyto připomínky byly obratem zaslány Ministerstvu zemědělství, MZe 

připomínky okamžitě zapracovalo a zaslalo novou verzi programu, který byl následně předán 

členům KHV. KHV schválila vyjádření k upravené verzi a doporučuje program schválit. 

Ad 4a ) 4b) Dr. Miholová členy Komise informovala, že hodnocení probíhá podle harmonogramu. 

Rada schválila výstupy z Modulu 2, které jsou zveřejňovány i na interaktivním rozhraní. Výzkumné 

organizace byly vyzvány, aby v případě potřeby zaslaly do 30 dní zpětnou  vazbu k hodnocení 

v Modulu 2 stejně, jako tak činí v případě Modulu 1. Termín k zasílání připomínek k Modulu 1 

uplynul v pátek 7. října 2022, bylo zasláno cca 30 připomínek (obdobně jako v minulém roce). 

Přehled připomínek bude předložen na následujícím jednání KHV.  Námitky budou zaslány 

příslušným předsedům Odborných panelů, kteří se ve spolupráci s garanty hodnocení vybraných 

výsledků příslušných oborů k jednotlivým námitkám vyjádří. Paralelně se k námitkám z procesního 

hlediska vyjádří Odbor podpory Rady. Návrh vypořádání námitek bude následně předložen KHV 

a finálně schválen Radou. 

V pondělí 26. září 2022 byl zahájen sběr výsledků do Modulu 1 na příští již 6. kolo hodnocení. 

PS ČKR k Modulu 1 vznesla požadavek na evidenci informace, zda je výsledek přihlášen 

do základního nebo posilujícího limitu, aplikace SKV tuto skutečnost eviduje. Bohužel zároveň 

došlo v této souvislosti k nečekaným komplikacím. Vzhledem k nedostatečnému personálnímu 

obsazení Oddělení hodnocení situaci nebylo možné rychle vyřešit a došlo k prodlení. Z těchto 

důvodů KHV souhlasí s požadavkem na prodloužení termínu sběru do konce listopadu. Návrh 

na prodloužení termínu bude předložen na jednání předsednictva Rady. 

Dr. Miholová dále informovala o plánovaných tripartitních jednání, ke kterým byl připraven podklad, 

který je předložen v rámci bodu 4e). Jakmile budou jmenováni noví zpravodajové RVVI, měli 

by se připravovat také na jednání tripartit, které v tomto směru budou mít více edukativní rozměr. 

Rada plánuje další konference k tématům souvisejícím s agendou hodnocení (v listopadu 

konference ve spolupráci s RVŠ, dále konference o výzkumu zdravotnickém a lékařském – termín 

bude specifikován). Začátkem r. 2023 po uzavření tripartit a škálování po 5ti letech hodnocení podle 

M17+ proběhne bilanční konference. KHV byla zpravena o zasedání mezinárodní rady, které 

se uskuteční 21. října 2022. Program se finalizuje, hodnocení bude jedním z bodů jednání. 
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Vzhledem k malému počtu zaslaných nominací na 2 členy KHV se přítomní členové Komise shodli 

na návrhu na prodloužení termínu do 4. 11. 2022.  Návrh na prodloužení termínu bude předložen 

na jednání předsednictva Rady. 

Ad 4c) Prof. Polívka informoval o shromažďování informací o rozpadu DKRVO na organizační 

jednotky, většina oslovených vysokých škol (pouze s výjimkou AVU) informaci poskytla. Sebraná 

data jsou postoupena zpracovatelům VZ KAPR jako podklad pro další analýzy, které budou 

předloženy KHV a následně Radě. Prof. Polívka zmínil souvislost s oborovými portfolii – data 

by měla umožnit srovnat míru finanční podpory a personálního zastoupení na obdobných fakultách 

různých VŠ, a obecně informovat o kvalitě výzkumu s ohledem na množství vynaložených 

finančních prostředků. Prof. Polívka členy KHV ujistil, že se k této problematice vrátí na dalších 

jednáních. Podklad bude poskytnut i oddělení Ing. Filipa, které se zabývá analýzou a rozpočtem. 

Ad 4d) Otázka personálního složení KHV je odložena prodloužením termínu podání návrhu 

na 2 nové členy KHV. Komise diskutovala zaslané návrhy. 

Prof. Polívka informoval o pravidelné personální obměně OP. V loňském roce byla obměna masivní, 

v letošním roce by měla být méně rozsáhlá, je třeba zachovat kontinuitu, obměna nesmí ohrozit 

proces hodnocení. K obměně by mělo dojít v případě statutárních zástupců/souběhu funkcí apod., 

také ve FORDech, kde jsou oba panelisté od počátku hodnocení. Oddělení hodnocení VO dále 

eviduje min. jednu rezignaci na pozici panelisty. Prof. Vorel jako předseda OP6 je také jediným 

předsedou, který funkci zastává od počátku fungování M17+.  

Prof. Polívka navrhl, aby problematika byla podrobněji projednána na příští KHV a následně bude 

zveřejněna Výzva. Noví panelisté se tak budou moci zúčastnit šestého kola hodnocení, které bude 

zahájeno na začátku příštího roku. Garanti KHV pro jednotlivé vědní oblasti budou požádání 

o spolupráci s předsedy panelů na vytipování vhodných kandidátů.  

Prof. Polívka informoval o problematice aktuálně platné neslučitelnosti členství v KHV/OP 

s výkonem funkce statutárního orgánu, která je potřeba ve stanovách zpřesnit. Dr. Miholová 

doporučuje projednat formulaci s právníkem.  

Závěr: Dr. Miholová prověří možnosti znění formulace z právního hlediska, která by na Radě mohla 

být akceptovatelná (změna by se týkala statutu KHV i statutu OP). 

Ad 4e) Dr. Miholová představila informaci o míře využití výstupů z hodnocení podle Metodiky 2017+ 

pro financování výzkumných organizací (viz březnové zasedání Komise) aktualizované o poslední 

známé údaje pro účely tripartitních jednání po 5 letech implementace Metodiky 2017. Do podkladu 

byly doplněny informace o jednotlivých poskytovatelích. KHV materiál schválila a bude předložen 

ke schválení RVVI.  

Ad 4f) Prof. Polívka krátce informoval o proběhlé schůzce pracovní skupiny ČKR k Modulu 1, 

hlavním bodem jednání byly oborové kapacity. Prof. Polívka a prof. Jurajda prezentovali 

anonymizovanou komparaci oborových kapacit ve vztahu k oborové struktuře tak, jak VO přihlašují 

výsledky do Modulu 1, a k oborové struktuře autorů v IS VaVaI/RIV. Účastníci jednání se shodli, 

že komparace oborových kapacit (ani dataset) aktuálně nebudou zveřejněny, vysoké školy budou 

individuálně kontaktovány s příslušnou přehledovou zprávou (vizualizace překryvu), aby mohly 

v případě potřeby diskrepance opravit.  Není cílem navyšovat administrativu, zároveň je třeba 

oborové kapacity evidovat. Do budoucna je vhodné, aby vysoké školy po vzoru UK definovaly 

kmenové pracovníky v oborech s aktualizací po pěti letech. Členové KHV problematiku diskutovali.  

Ad 4g) Prof. Polívka upozornil na přání paní ministryně VVI, aby Modul 2 reflektoval i úspěšnost 

v žádostech o granty ERC. Dosud byl tento parametr nahlížen  z perspektivy Modulu 3 – 
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společenská relevance. Prof. Polívka informoval o možném problému oborových specifik (některé 

obory považují za prestižní jiné granty). Tuto diskuzi je třeba vést na úrovni předsedů OP a garantů 

KHV. 

Ad 4h) KHV diskutovala korelace mezi oborovými portfolii zaslanými VŠ, oborovou strukturou 

autorů v IS VaVaI/RIV a oborovou strukturou výsledků, které VŠ hlásí do Modulu 1. Dr. Miholová 

poukázala na tabulku zpracovanou dr. Nekorjakem, která ukazuje odchylky mezi třemi zdroji 

informací. Obecně je patrné, že čím prestižnější instituce, tím větší korelace mezi všemi zdroji 

informací. 

Ad 4i) Prof. Polívka informoval o konferenci, která proběhne 24. 11. 2022. Konferenci organizuje 
Rada vysokých škol, která také navrhne témata k diskuzi. Doplnění k 27.10: byl stanoven nový 
termín konference, 15.12. 2022. 

Ad 5) Prof. Polívka shrnul kontext vzniku dokumentu Agreement on Reforming Research 

Assessment. Množí se dotazy výzkumných organizací, jak s materiálem pracovat, zda je vhodné 

se ke koalici připojit. Je Metodika 2017+ v dostatečném souladu s předkládaným dokumentem? 

Doc. Machan navrhl, aby byla provedena detailní analýza a komparace, aby byly vyloučeny 

případné neshody. Doc. Kozubek a prof. Polívka zdůraznili, že materiál je doporučením. 

Prof. Kocourek disponuje českým překladem, předseda KHV jej požádal o zaslání české verze 

materiálu. 

Závěr: KHV se shodla, že v dominantní míře je Metodika 2017+ ve shodě s materiálem 

Agreement on Reforming Research Assessment, proto se VO obecně doporučuje, 

aby se k tomuto materiálu připojily. K tématu se KHV vrátí na příštím jednání (po důkladné 

analýze a prostudování českého překladu). 

Ad 6) Ing. Rychtařík KHV informoval o konferenci Vševěd, kde byl tlumočen požadavek VO 

na prodloužení termínu sběru výsledků do SKV (viz bod 4a) Dále upozornil na zjištění situace 

na některých VŠ, kde se interní hodnocení vrací ke stylu „kafemlejnku“. Překvapilo jej též, 

že Univerzita Karlova připravuje uložiště pro ukládání otevřených dat, bez ohledu na připravovaný 

projekt EOSC (European Open Science Cloud - připravované mega úložiště výzkumných dat 

v rámci ČR). 

Radě bude předložen materiál o rozsahu úprav IS VaVaI na rok 2023. KHV byla upozorněna 

na náročný a komplikovaný způsob předávání dat o dotacích Ministerstvu financí, který si vyžádá 

použití většiny vývojových kapacit dostupných pro IS VaVaI. Ing. Rychtařík zmínil nadcházející 

schůzku s poskytovateli, kde budou o změnách datových struktur v IS VaVaI informováni. Největší 

změna se bude týkat AV ČR, data o podpoře činnosti jednotlivých pracovišť budou předávána 

samostatně pro jednotlivé ústavy AV ČR, dosud se částka uváděla pouze centrálně. 

Ad 7) KHV byla požádána o konzultaci k dotazu z Ústavu pro jazyk český AV ČR – „Je možné 

do RIVu vykazovat jednotlivá písmena elektronického slovníku jako samostatný záznam RIVu 

a to každoročně, jelikož dochází k dynamickému vývoji?“ Prof. Polívka navrhuje vykázat do RIVu 

slovník jako celek, náročnost vzniku slovníku by se měl spíše objevit v Modulu 3.  Ing. Rychtařík 

informoval o způsobu vykazování podobných výsledků v RIVu, kdy tyto výsledky jsou evidovány 

v IS VaVaI jako druh S. Upozornil na podobný případ, kde slovník byl také rozdělen podle písmen. 

Prof. Janoušek potvrdil náročnost přípravy slovníku takového rozsahu. VO je doporučeno slovník 

vykázat jako databázi a hodnocení směřovat do Modulu 3. 

Dále byla KHV kontaktována TA ČR s dotazem na oprávněnost subjektů pověřovat organizace 

k certifikaci metodiky. Prof. Polívka požádal o zjištění doplňkových informací k tomuto dotazu. 
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Žádost o odemčení 2ks výsledků hodnocených v M1, předaná v rámci IS VaVaI, byla zamítnuta. 

Důvod změny druhu výsledku na základě požadavku poskytovatele na počet očekávaných výsledků 

u projektu není opodstatněný. RVVI se v minulosti postavila odmítavě ke kvalitativním parametrům 

programů účelové podpory (odmítla především tlak na počet vykázaných výsledků).  

 

Příští řádné 148. jednání se koná dne 7. 11. 2022 od 13.00 hod, prezenčně na CERGE-EI. 

V Praze dne 15. října 2022 

 

Zapsala: K. Nováková 

Schválil: T. Polívka   

 

 


